

彭杰,周清,张杨珠,向红英.有机质对土壤光谱特性的影响研究[J].土壤学报,2013,50(3):517-524.Peng Jie,Zhou Qing,Zhang Yangzhu and Xiang Hongying.Effect of soil organic matter on spectral characteristics of soil[J].Acta Pedologica Sinica,2013,50(3):517-524



二维码(扫一下试试看!)

有机质对土壤光谱特性的影响研究

Effect of soil organic matter on spectral characteristics of soil

投稿时间: 2012-07-08 最后修改时间: 2012-11-28

DOI: 10.11766/trxb201207080277

中文关键词: [有机质](#) [光谱](#) [土壤线](#) [氧化铁](#)

Key Words: [Organic matter](#) [Spectral](#) [Soil line](#) [Iron oxide](#)

基金项目:国家自然科学基金项目(41061031、41261083)与湖南省教育厅重点项目(03A015)资助

作者	单位	E-mail
彭杰	塔里木大学植物科学学院	pjzky@163.com
周清	湖南农业大学资源与环境学院	
张杨珠	湖南农业大学资源与环境学院	
向红英	塔里木大学植物科学学院	

摘要点击次数: 507

全文下载次数: 229

中文摘要:

为了探明土壤有机质的光谱特征及其影响作用,从而为有机质土壤铁氧化物的定量反演提供理论依据。利用去有机质前后土壤的光谱数据,研究了有机质对土壤反射率、土壤线参数、土壤铁氧化物定量反演的影响。研究表明,去除有机质后,能明显提高土壤反射率,变化最明显的为可见光橙黄光波段,即570~630 nm。相关性分析也显示橙黄光波段反射率的相对变化量或差值与有机质去除量之间的相关系数要比其他波段高,相关系数最大值在600 nm。因此,建议采用570~630 nm的光谱数据进行有机质的反演;土壤线斜率在去有机质后明显降低,截距显著增大,二者变化量与有机质去除量呈极显著相关关系,可用土壤线参数预测有机质含量。有机质对铁氧化物的反演具有明显影响,特别是有机质大于 20 g kg^{-1} 的土壤,在进行反演时应考虑有机质对反演精度的影响,需采取有效地技术手段消减其影响作用,才能达到较好的效果。

Abstract:

To explore spectral characteristics of soil organic matter (SOM) and their effects and hence to lay down theoretical basis for quantitative reversion of organic matter and soil iron oxides, effects of soil organic matter on soil reflection rate, soil line parameters and quantitative inversion of soil iron oxides were studied in this paper by making use of spectral data of the soil before and after organic matter was removed. Results show that removal of organic matter significantly raised soil reflection rate and the change was the most obvious in the visible orange light band of 570~630 nm. And correlation analysis also shows that the correlation coefficient of removal of soil organic matter with the relative variation or difference in the orange light band was higher than that in the other light bands. The highest correlation coefficient was found at 600 nm. It is, therefore, suggested that the spectral data in light band of 570~630 nm be used for inversion of soil organic matter. Removal of SOM also lowered soil line slope and significantly increased intercept. The changes in these two aspects were significantly related to SOM removal rate. Hence, soil line parameters can be used to predict content of SOM. The effect of SOM on quantitative inversion of soil iron oxides was significant, especially in soils with SOM content being above 2%. So in performing the inversion, it is essential to take into account effect of SOM on accuracy of the inversion and adopt some effective technologies to mitigate these effects. Only by so doing, can quantitative inversion of soil iron oxide content achieve better results.

[查看全文](#) [查看/发表评论](#) [下载PDF阅读器](#)

您是本站第282311位访问者

Copyright©2008 土壤学报版权所有

地址：南京市北京东路71号 邮编：210008 Email: actapedo@issas.ac.cn

技术支持：北京勤云科技发展有限公司京ICP备09084417号